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В статье рассматривается участие финского художника Алексантери Ахола-Вало в 

подготовке и строительстве Первой Всебелорусской промышленной и 

сельскохозяйственной выставки 1930 года в Минске. Данная выставка была значимым 

событием в жизни Советской Беларуси, главной ее целью было показать экономические, 

научные и культурные достижения БССР за 10 лет. Во время подготовки выставки был 

реализован ряд оригинальных архитектурно-художественных проектов. Среди таковых 

был павильон МОПР – Международной организации помощи революционерам, который 

был построен по проекту Ахола-Вало. Помимо этого Алексантери Ахоло-Вало оформлял 

интерьер павильона, желая реализовать концепцию «истории страданий человечества». 

Несмотря на серьезные трудности (сжатые сроки, дефицит финансовых средств, 

рабочей силы и стройматериалов, конфликт с руководством МОПР и коллегами по цеху), 

Ахола-Вало удалось успешно реализовать свой проект на практике. Вместе с тем 

идеологические ограничения и негативная атмосфера, сложившаяся в БССР, вынудили 

финского художника покинуть страну. В статье используется широкий круг архивных 

данных. Несмотря на то, что художник называл свой павильон «музей истории 

страданий человечества», его официальное название на выставке было «Павильон 

МОПР».  
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The article examines the participation of the Finnish artist Aleksanteri Ahola-Valo in the 

design and construction of the First All-Belarusian Industrial and Agricultural Exhibition in 

1930 in Minsk. The first All-Belarusian Agricultural and Industrial Exhibition was a significant 

event in the life of Soviet Belarus, its main goal was to show the economic, scientific and cultural 

achievements of the BSSR over 10 years. During the exhibition design, a number of original 

architectural and artistic projects were implemented.  Among those was the pavilion of the 

International Organization for Assistance to Revolutionaries, which was built under the Ahola-

Valo desgn. In addition, Aleksanteri Aholo-Valo designed the interior of the pavilion, wishing to 

implement the concept of "the history of human suffering".  Despite serious difficulties (short 

deadlines, shortage of financial resources, labor and construction materials, conflict with the 

leadership of the IDNP and colleagues in the workshop), Ahola-Valo successfully implemented 

the project in practice.  At the same time, the ideological restrictions and the negative 

atmosphere that prevailed in the BSSR forced the Finnish artist to leave the country.  The article 



uses a wide range of archival data.  Despite the fact that the artist named his pavilion "Museum 

of the History of Human Suffering", its official name at the exhibition was "MOPR Pavilion". 
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